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RÁD CHODÍM PO MĚSTĚ A BILANCUJI
Rozhovor se starostou města Ing. Pavlem Bartošem, MBA

Od komunálních voleb v roce 2014 uběhlo již jeden a půl roku, 
a tak mě napadlo požádat leadera volebního sdružení nezávis-
lých kandidátů (SNK) Liběhrad a člena koalice, aby veřejnost 
informoval o tom, jak se sdružení, které ve volbách získalo nej-
více preferenčních hlasů, daří plnit svůj volební program. 

Naposledy jsme spolu vedli rozhovor pro Libčické noviny těsně po 
volbách v listopadu 2014, kdy jste se již potřetí ucházel o pozici sta-
rosty. Nelitujete někdy, že jste do toho znovu šel?
Rozhodnutí kandidovat za Liběhrad, následně převzít starostov-
skou funkci a tím sloužit veřejnosti, je pro mne ctí a nikdy jsem 
neměl důvod toho litovat. Jde o tvůrčí a manažerskou činnost, jež 
mne naplňuje a na kolegy v koalici se mohu spolehnout.
Toto je náš čtvrtý velký rozhovor. Nemohu si nevzpomenout, že 
všechny předchozí vyvolaly dosti bouřlivé debaty a reakce ve městě, 
z čehož bych mohla mít jako novinářka sice radost, ale osobně mám 
raději klid. Tak přemýšlím, na co se ptát, aby tentokrát byl.
Obávám se, že se vám to nikdy nepovede. Takový je stav veřejných 
věcí. Jsem ve funkci starosty již desátý rok, a tak dobře vím, že se ni-
kdy nezavděčíte všem. Vždy se najde jednotlivec nebo skupina lidí, 
kterým se něco nelíbí a dělali by to jinak. To je prostě demokracie.
Neznám nic méně konfliktního, než že se společně podíváme na to, 
jak se Liběhradu daří plnit volební program. Můžeme?
To můžeme, ale musíme hned v úvodu zdůraznit, že v tomto vo-
lebním období působí Liběhrad na radnici na podkladě smlouvy 
o povolební spolupráci v koalici se stranami ANO 2011 a TOP 09.
To je pravda, a jestli počítám správně, tak tyto strany mají každá po 
jednom mandátu a Liběhrad má mandátů sedm. Podařilo se vám 
po volbách snadno najít průnik jednotlivých programů a podepsat 
jeden koaliční?
Vytvoření průniku volebních programů, které jsou si podobné, 
bylo jednoduchou záležitostí. S kolegy z ANO 2011 a TOP 09 si 
rozumíme, jsme přátelé a to pak platí: „Když se chce, všechno jde.“
SNK Liběhrad pečuje tedy o město s vámi v čele již desátý rok. Je to 
výhoda, nebo je něco pravdy na tom, že když je na radnici nějaká 
skupina moc dlouho, chce to změnu?
Je to nespornou výhodou, protože můžeme v řízení rozvoje města 

jednoduše navazovat na etapy realizované v minulých volebních 
obdobích. Co se týká změny, proč ne, ale každou změnu ve složení 
zastupitelstva je třeba vybojovat v komunálních volbách.
Mohl byste nám stručně připomenout, co je hlavním obsahem vo-
lebního programu na toto období?
Náš koaliční program na období 2014 – 2018 má za cíl zlepšovat ži-
votní podmínky a sociální potřeby libčických občanů, dohlédnout 
na zlepšování životního prostředí ve městě, podpořit rozvoj našeho 
školství, kultury a sportu.
Zastavme se tedy u často diskutovaného školství. Co konkrétně rad-
nice podniká pro fungování a stabilitu našich škol?
Fungování našich tří škol (ZŠ, MŠ, ZUŠ) věnujeme z pozice zřizo-
vatele mimořádnou pozornost. Radnice do jejich rozpočtů za deset 
let investovala neuvěřitelných 50 milionů korun. V MŠ a ZŠ bylo 
provedeno zlepšení tepelně technických vlastností budov, došlo 
k výměně oken, zateplení fasád a budovy byly odizolované proti 
zemní vlhkosti. V ZUŠ navíc došlo k rekonstrukci rozvodů technic-
kých medií a byly provedeny nátěry dveří.
A co ZUŠ zvnějšku? Kdy dostane nový kabát?
Oprava střechy, fasády a klempířských prvků proběhne dle plánu 
letos, stejně tak jako dokončení revitalizace školní zahrady.
To jsou budovy a pozemky, ale pokud vím, tak např. ZŠ dostala od 
města finanční prostředky na počítačové vybavení tříd.
Ano, i o to se staráme, a tak jsme dali ZŠ peníze na čtyři interaktiv-
ní tabule, které se používají zejména na výuku jazyků, ale i jiných 
předmětů jako je např. hudební výchova, fyzika, dějiny atd. Kromě 
toho má škola jednu počítačovou třídu, kterou jsme vybavili table-
ty. Jsme za to velmi rádi, protože děti i vyučující tím pádem mohou 
pracovat s výukovými programy na té nejmodernější úrovni.
Přispívá město finančně i na vybavení ZUŠ? Třeba na nákup hu-
debních nástrojů?
ZUŠ dostává na každý rok od města, tedy od svého zřizovatele, ur-
čitý obnos peněz, ke kterým si přidá vybrané školné a s tím hospo-
daří. Takže má odpověď zní, ano, město se nemalou částkou podílí 
i na financování nákupu hudebních nástrojů. V minulém roce to 
bylo krásné prvorepublikové, kvalitně renovované koncertní kříd-
lo, které je umístěno v sále ZUŠ.
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O mateřské škole se teď hodně mluví i píše, že už to známe nazpa-
měť. Děje se tam něco nového?
Nic víc a nic míň, než to, že se v areálu velmi intenzivně pracuje na 
tom, aby v září měla MŠ nový pavilon pro 28 dětí a k tomu rozší-
řenou a rekonstruovanou vývařovnu. Dlouho se na tom pracovalo, 
hledalo se optimální řešení, takže teď už probíhá ta příjemnější část 
– stavba jako taková. Momentálně se staví obvodové zdi nového 
pavilonu. Děti, jejich rodiče i pedagogové se musí smířit s určitými 
změnami a jistým nepohodlím, které každá stavba přináší, ale je to 
nutné a pro dobro věci. Takže prosím o trpělivost, děláme to pro 
děti, což je ta nejlepší investice do budoucnosti.
Říkáte nový pavilon? Jedná se tedy o samostatně stojící budovu?
Ano, v zadní části areálu stavíme samostatný pavilon, který ale bude 
propojen se stávajícím objektem spojovací chodbou, kudy budou 
moci procházet lidi, ale hlavně se tam tudy bude transportovat jídlo 
z centrální vývařovny.
Znamená to tedy, že se všechny tříleté děti letos do školky dostanou?
Všechny, které splní zákonné podmínky, kam patří trvalé bydliště 
rodičů v Libčicích, povinné očkování atd. Pokud vím, tak letos bu-
dou mít díky nové přístavbě šanci i děti mladší, které dovrší tří let 
do konce r. 2016.
A Klubíčko se rozkutálí?
Přesně tak. Klubíčko bylo zřízeno jako alternativa jen na překlenutí 
času na dokončení stavby nového pavilonu. Klubíčko po dva roky 
dobře plnilo svůj účel, bude zrušeno a ZŠ bude mít opět možnost 
využít zapůjčené prostory pro vlastní výuku.
Často se ve státním sektoru mluví o snižování nákladů na adminis-
trativu. Týká se to i naší vnitřní správy?
Naše administrativa funguje dle potřeb veřejnosti ve stejném rozsa-
hu jako při nástupu Liběhradu na radnici v roce 2006. Již 10. rokem 
systematicky snižujeme výdaje na administrativu, při zachování její 
funkčnosti za použití moderních technologií. Bylo by jistě pohodl-
né nabírat lidi, ale na tomto úseku pracujeme racionálně a šetříme 
městu peníze.
Když mluvíte o potřebách veřejnosti, tak bych se chtěla zeptat, jak 
se město stará o sociálně potřebné obyvatele?
V této oblasti se událo mnoho užitečného. Vytvořili jsme předpo-
klady pro vybudování soukromého sociálně - zdravotnického zaří-
zení v prostoru shromaždiště. Jde konkrétně o jakousi kombinaci 
LDN a zdravotnického zařízení RNDr. Matouška, který vlastní  
a úspěšně provozuje již nemocnici v Roztokách a nemocnici s po-
liklinikou v Kralupech. Průběžně poskytujeme sociální výpomoc 
potřebným občanům a provozujeme pečovatelskou službu, jejíž 

sídlo jsme v minulém roce zrekonstruovali. Ve stejném objektu pů-
sobí i Klub seniorů.
Město pravidelně poskytuje dotace a podporuje spolkovou činnost, 
což je fajn, ale občanské spolky a společenské organizace zoufale 
trpí nedostatkem místa, kde by svou činnost mohly pohodlně provo-
zovat. Můžete jim v tom nějak pomoci?
Jistá možnost se tu rýsuje. Předpokládám, že příští rok bychom 
mohli vybudovat zázemí pro spolkovou činnost v budově, kde mo-
mentálně sídlí Policie ČR, která se přestěhuje do areálu Ludvík.
Zrovna jsem se na působení policie v našem městě chtěla zeptat.
Už jsem o tom několikrát psal, tak jen bleskově zopakuji, že jsme se 
s Policií ČR již dohodli a budeme pro ni areál Ludvík rekonstruo-
vat na novou regionální policejní služebnu, kde bude sídlit celkem 
30 policistů včetně služebny kriminální policie. Náklady na rekon-
strukci se nám za čas vrátí v částce nájemného, které je smluvně 
zajištěno.
Aha, takže v Ludvíku bude policie? A co to parkoviště před ním, 
budeme mít kam zaparkovat, když půjdeme na hřbitov? 
Několik řádně vyznačených míst skutečně obsadí policie, ale zby-
tek parkoviště bude dál sloužit veřejnosti.
Můžeme od policie, když už u nás bude takto pěkně usídlená, oče-
kávat i zvýšenou péči o bezpečnost v našem městě? Tím rozhodně 
nemám na mysli horlivé kontroly a pokutování řidičů, ale jde mi 
spíše o bezpečnost a potlačování vandalismu, ke kterému bohužel 
občas dochází po nočních zábavách?
Je pravda, že výsledkem naší letité dobré spolupráce s Policií ČR je 
dlouhodobý pokles trestné činnosti v našem městě, i když připou-
štím, že občasnému nočnímu řádění vandalů, kteří neváhají cestou 
domů zničit veřejný i soukromý majetek, nelze úplně zabránit. Jed-
náme s policií, aby zvýšila svůj dohled právě v inkriminovaných ča-
sech a místech, které již máme vytipované.
Kdy bude město vybaveno kamerovým systémem? 
V současné době se chýlí ke konci instalace nového kamerového 
systému, jehož záznamy bude sledovat pouze Policie ČR.
Další významnou oblastí činnosti města jsou investice, ale o těch už 
se psalo a mluvilo tolik, že vůbec nevím, na co nového bych se mohla 
zeptat.
Máte pravdu. Za deset let se naše město díky rozumným a dobře 
rozplánovaným investicím hodně změnilo. A já doufám, že objek-
tivní občané se mnou budou souhlasit, že určitě k lepšímu. Sítě  
a komunikace jsou rekonstruované a kromě zbývajících několika 
ulic budeme rekonstruovat i ty, které byly v minulosti již opravené 
a dnes už zase potřebují údržbu. To se týká i chodníků. 
Víte, že se o vás říká, že „furt děláte jenom ty ulice a chodníky“?
Samozřejmě, že to vím, ale co máme dělat, když je bylo potřeba 
udělat? Už nám jich zbývá opravdu jen pár. Je povinností starosty 
starat se o obecní majetek s péčí řádného hospodáře. Nespojujte 
prosím ale výstavbu jen s mou osobou. Jde o společné úsilí koalič-
ních zastupitelů.
Ono se na to horší rádo a rychle zapomíná, ale občas stojí za při-
pomenutí, že jsme se ještě před pár lety brodili po některých ulicích 
blátem. Vzpomínám si, jak jsem si zamlada v Praze na nádraží mu-
sela vždy umýt boty, aby na mě na první pohled nebylo poznat, že 
přijíždím z úrodné řepné oblasti…
Moderní vzhled města a kvalitní úroveň bydlení v něm nejsou sa-
mozřejmě jen vydlážděné ulice a chodníky. Dosti zásadní součástí 
civilizovaného života je kanalizace, čistička odpadních vod, vodo-
vodní řad, plyn a elektřina, tříděný odpad atd. To by se tento rozho-

Stavba obvodových zdí nového pavilonu v MŠ.                                                           Foto: Pavel Bartoš
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vor hodně prodloužil, kdybych měl vše, co se za posledních 10 let 
postavilo, opravilo, zlepšilo nebo nově zavedlo, vyjmenovat.
Ideální je vzít si staré fotky a porovnávat. Pojďme se teď chvilku vě-
novat tomu, co je mi obzvláště blízké. Kultura, spolky a sport.
Předpokládám, že se to už všeobecně ví, jak vydatně a rádi finančně 
podporujeme spolkovou činnost ve městě. Řekl bych, že se to stává 
již samozřejmostí, ale taková samozřejmost to zase není. Kdyby-
chom řadu let za sebou nebyli, jak já rád říkám, „město bez dluhů“, 
tak bychom si nemohli dovolit několikrát navýšit částku k rozděle-
ní dotací pro spolky, zájmové a společenské organizace.
A sport?
Samozřejmě, že systematicky a výrazně také dotujeme naše dvě 
největší sportovní organizace TJ Sokol a AFK Libčice, které sdru-
žují velké množství sportovců od dětí až po dospělé. Mají svou 
historii, průběžně vykazují ve svém oboru velmi dobré výsledky  
a dobře reprezentují naše město.
Samý úspěch, ale nebylo by to normální, kdyby se také něco nepo-
vedlo. Prozradíte nám co?
Náplavka. Nepodařilo se nám uvést do života projekt Revitalizace 
libčické náplavky, protože nedošlo ke shodě mezi koalicí Liběhrad/
TOP 09/ANO 2011 a opozicí LOS/ODS. 
Proč? 
Jádrem sporu je výše investičních nákladů stávajícího projektu, 
který by nás stál cca 16 – 17 milionů korun s minimální možností 
využití dotací. Tato částka je zcela mimo možnosti města. 
Znamená to tedy, že náplavka zůstane tou starou náplavkou?
Ne tak docela. Revitalizaci náplavky v původním finančním rozsa-
hu odmítáme, ale budeme usilovat o revizi projektu.
Nerada to dělám, ale nemohu nepřipomenout kulturní dům.
To klidně připomínejte. Není nad čím zavírat oči. Ano, nepodaři-

lo se nám kulturní dům koupit, protože i v tom jsme se neshodli  
s opozičními partnery. Pravdou ale je, že hlavním problémem byla 
především výše požadované částky za nákup celého areálu. Součas-
ní majitelé požadovali cca 12 milionů korun, což bylo, a stále je, 
mimo finanční možnosti města. Na tom jsme se shodli snad všich-
ni. Koalice Liběhrad/TOP 09/ANO 2011 se rozhodla, že bude  
v rámci svých možností podporovat TJ Sokol v jeho snaze vybudo-
vat víceúčelovou sportovní halu.
Co dál? Zapomněla jsem na něco?
Na místní hospodářství. V této kapitole volebního programu je 
mnoho témat, ale já budu stručný. Připravili jsme stavbu čistírny 
napájecí vody pro místní koupaliště. Opravili jsme většinu staveb 
v majetku města. Připravujeme revitalizaci parku Náměstí svobody 
a rozšiřujeme městskou zeleň. Zvyšujeme počet míst pro třídění 
komunálního odpadu. Zavedli jsme bio kontejnery. Opravujeme  
a stavíme další dětská hřiště atd. 
Máte tedy dojem, že se vám daří plnit koaliční volební program a že 
jej do konce volebního období zvládnete celý?
Náš volební program je reálný a je systematicky plněn. Nebylo by 
to ovšem možné bez dobrého hospodaření města s každoročním fi-
nančním přebytkem v řádu milionů korun, nebylo by to možné bez 
dobré týmové spolupráce koaličních zastupitelů Liběhrad/TOP 
09/ANO 2011, nebylo by to možné bez kvalitní práce našich za-
městnanců a určitě by to nebylo možné bez podpory a pochopení 
našich občanů. Rád bych touto cestou všem poděkoval.
Nechci tento rozhovor končit negativně, ale přesto by mě zajímalo, 
s čím spokojený nejste?
Jistě jste si povšimla, že jsem nenašel slova chvály pro opozici LOS 
a ODS. Je tomu tak proto, že téměř všechna jednání zastupitelstva 
města jsou takříkajíc tvrdým bojem o každé slovo a každý bod pro-
gramu. Evidentní je snaha opozice obstrukcemi protahovat jednání 
zastupitelstva do pozdních hodin. V zastupitelstvu bohužel panuje 
nezdravé ovzduší a koalice je velmi často nucena v zájmu fungování 
důležitých věcí města opozici přehlasovat. S tímto stavem spokoje-
ný samozřejmě nejsem.
A tak se mi přeci jen povedlo to, co jsem nechtěla, končit negativně. 
Pojďme na závěr přidat něco optimistického? V našem prvním roz-
hovoru v r. 2012 jste říkal, že vaším cílem jsou Libčice nad Vltavou. 
Platí to i dnes? 
Ano, jsem tu doma, mám tu rodinu a přátele. Rád chodím po městě 
a bilancuji. Je nesporné, že se tu již opravdu mnoho věcí podařilo 
udělat, ale je také jisté, že dokonale fungující město je během na 
dlouhou trať. To je výzva pro mne a mé kolegy a bude to výzvou  
i pro naše následovníky.

Hannah Bartíková

Pohled na město z komína ve šroubárně.                                                                   Foto: Martin Vonka
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TERMÍNY UMÍSTĚNÍ KONTEJNERŮ
v I. pololetí roku 2016

NEDĚLE
 
 duben  24. 4.
 květen  29. 5.
 červen  26. 6.

Kontejnery budou umístěny v uvedených termínech 
na těchto místech:
Libčice n/Vlt. - křižovatka ulic Nerudova,   
  Palackého, Na Radosti a Tržní
Libčice n/Vlt. -  Kralupská
Letky  -  Letecké nám.
Chýnov  -  ul. Ke Studánkám
Chýnov  -  Sídliště Pod Saharou k čp. 705  
  (vedle dětského hřiště)

Termíny svozu BIO popelnic

 11. 4. 2016      15. týden
 25. 4. 2016      17. týden

a každý lichý týden v pondělí 

Poslední svoz v tomto roce 21. 11.

ČERVENÉ KON TE JNERY
S nástupem jarních prací na zahrádkách byly v našem městě opět 
rozmístěny červené kontejnery na bio odpad na těchto místech:

1. ulice Lesní u transformátoru
2. ulice Chýnovská – pod Kameníčkem (zkušebně 2 kusy)
3. ulice U Krytu – roh plotu areálu koupaliště
4. ulice Bratrská – pod areálem Sokol
5. Letecké náměstí – proti parku

Červené kontejnery jsou určeny výhradně na biologicky rozložitel-
ný odpad, tak toho využijte, ale nevhazujte do nich prosím nic, co 
tam nepatří. Ztížili byste nám tak další zpracování odpadu.
Stanoviště kontejnerů se mohou v průběhu roku měnit, ale jisté je, 
že je budete mít k dispozici až do 30. 11. 2016.

ČETA MĚSTSKÉHO ÚŘADU
Pracovní četa úřadu je spíš údržbářská četa. I když jsme poměrně malé 
město, máme zde hodně věcí a prostorů k pravidelné údržbě a dosti míst 
k úklidu. 
Hlavními opakujícími se činnostmi jsou pravidelné každotýdenní úkli-
dy košů ve městě, kontejnerových hnízd – tříděný odpad a jejich okolí. 
Každou středu spolupráce s popelářským vozem. Sváží odpad z nedo-
stupných míst, kam vozidlo svozové firmy nezajede. Uklízí se u velkých 
kontejnerů na komunální odpad v Kolonii a na staré a nové Sahaře. Kaž- 
dý měsíc se provádí úklid po odvezení velkých kontejnerů na objemný 
odpad. A dvakrát ročně se pracovník čety podílí na sběru nebezpečného 
odpadu při mobilním svozu. Dále četa obsluhuje sběrné místo – ukládá-
ní elektroodpadu: velkých spotřebičů, malých spotřebičů z domácností, 
elektroniky, žárovek a bateriových článků.
Většina dalších prací se řídí spíše ročním obdobím. V zimě je prováděn 
úklid sněhu na komunikacích a chodnících ve vlastnictví města a dle pot- 
řeby i jejich posyp. Provádí se po dohodě s cestmistrem KSÚS bezpeč-
nostní prořezy některých stromů podél komunikací na katastru města  
a vyřezávání křovin. V předjaří pak úklid posypového materiálu z chod-
níků a komunikací.
Na jaře, v létě a na podzim je hlavním úkolem sekání a úklid trávy na plo-
chách, které udržuje četa. Část městských ploch seká externí firma. Četa 
zabezpečuje drcení větví a křovin, které jsou občany ukládány do sezon-
ních červených kontejnerů. I zalévání v letních měsících patří k pravidel-
ným činnostem. Četa se v tomto období mimo jiné zvýšeně věnuje úklidu 
blízkého okolí silnic vedoucích do města, které procházejí naším katas-
trem. Je to jistá prevence před zakládáním černých skládek např. na okraji 
Chýnovského háje. I ve městě se stále objevují zákoutí s nashromáždě-
ným odpadem. Jistou libůstku ve schovávání „potřebných“ věcí mají ně-
kteří sociálně slabí jedinci. Mohu zde dále vyjmenovávat spoustu dalších 
činností. Řada z nich je operativních a některé další pravidelné. Četa má  
a do budoucna bude mít stále dosti práce na zkvalitňování čistoty v na-
šem městě.                                 Jaroslav Čermák

KOMISE PRO KONTROLU SKLÁDKY 
Meziobecní komise pro kontrolu provozu skládky společnosti FCC Re-
gios v Úholičkách je složena ze zástupců čtyř obcí a jejím úkolem je pro-
vádění občasných kontrol od ukládání materiálu přes instalované techno-
logie až po využití různých typů odpadů. 
Komise se seznámila s technologií ukládání odpadů na venkovní sklád-
ku. Jaké odpady je možné na skládku uložit, a co nelze. Druhy odpadů, 
které se musí likvidovat jinak, hlavně nebezpečné odpady. S provozem 
skládky a možnostmi dalšího využití skládkového plynu pomocí jeho jí-
mání. Zabezpečení a pravidelné sledování plynových studní, jejich řízení 
odbornou autorizovanou firmou. Úpravu a využití plynu pro spalování 
v kogeneračním motoru, na který je napojen generátor pro výrobu elek-
trické energie. Část výroby je pro vlastní spotřebu a část je distribuována 
do veřejné sítě.
Dalšími body kontrol byla třídírna separovaných odpadů. Zde je oddělo-
ván polyethylen podle barev, hlavně lahve od nápojů, igelity a nádoby od 
pracích a úklidových prostředků. Díky neukázněnosti lidí se  v kontejne-
rech na plasty nachází kov, hadry, papír atd. Po vytřídění jsou separované 
odpady připraveny k dalšímu použití. Firma FCC Regios tyto materiály 
prodává na tzv. „odpadové burze“ odběratelům k dalšímu průmyslovému 
zpracování. 
Novinkou je právě do provozu uváděná  nová linka pro výrobu velmi žá-
daného paliva do cementáren. V současné době u nás mají jediné cemen-
tárny povolení ke spalování určitých druhů odpadů. Je to umožněno je-
jich vysokoteplotním spalováním při výrobě cementu. Zmiňované palivo 
je směs obsahující určitý poměr těchto vybraných odpadů. 
Komise byla seznámena s využitím  srážkové vody. Jedná se o uzavřený 
koloběh s dostatečným záložním prostorem, bez možnosti odtoku do 
veřejné kanalizace nebo volného úniku do povrchových vod. Prosakující 
voda ze skládky je jímána a pumpována zpět. Skládka musí být udržována 
stále vlhká, aby v ní mohly probíhat požadované procesy.
Musím reagovat na zprávy uváděné v minulosti, že „skládka vybouchne“ 

apod. Rozhodně se nic takového nestane. Proč? Aby mohly probíhat po-
třebné procesy uvnitř skládky, nesmí v ní být vzduch obsahující kyslík.
Při další kontrole bude komise seznámena s prostorem části již ekologic-
ky zakryté a uzavřené skládky. Důležitou informací je povinnost provozo-
vatele skládky se po jejím definitivním ukončení a zakrytí o ni dalších 30 
let starat. Též provádět nezbytný dozor a měření.                Jaroslav Čermák



 - 5 -

UKLÁDÁNÍ DROBNÉ STAVEBNÍ SUTI SE RUŠÍ
Přes četná upozornění na to, že na místo pro ukládání 
stavební suti nepatří směsný odpad, je město nucenu tuto 
službu zrušit, což znamená, že ke dni 30. 4. 2016 bude 
toto sběrné místo bez náhrady zlikvidováno.
Město nemůže připustit, aby se uprostřed města v sou-
sedství bytové zástavby a dětského hřiště tvořila veřejná 
skládka.
Od 1. 5. 2016 si budou muset občané likvidovat stavební 
suť na své náklady. K tomu jsou určeny skládky firem Vra-
mat CZ s.r.o. (pískovna) a skládka FCC Regios, které jsou 
obě v blízkém okolí města. Na skládkách přijímají i osob-
ní automobily s přívěsnými vozíky s odpadem.

INVESTIČNÍ KOMISE
Zdravím všechny čtenáře zajímající se o činnost investiční komise (IK), 
které bych rád seznámil se stěžejními stavebními akcemi, které v našem 
městě již proběhly, právě probíhají, či se teprve v tomto období chystají.
Prvotní informací je skutečnost, že i vy můžete nově sledovat průběhy 
a výstupy z jednání IK, a to na webových stránkách našeho města v sek-
ci Město/Komise a výbory/Investiční komise – Související dokumenty. 
Tam jsou ukládány zápisy z jednotlivých jednání, které zároveň slouží 
radě města jako podpůrný dokument pro plánování a organizaci staveb-
ních akcí v našem městě. A teď již k jednotlivým zásadním akcím:

1) Přístavba mateřské školky
Tato akce byla tématem každého jednání IK a její členové, včetně pří-
tomných hostů, se průběžně seznamovali a vyjadřovali k vývoji situa-
ce. Trochu historie - po vypracování finální projektové dokumentace  
(v září 2015) bylo zažádáno o stavební povolení, byla vyhlášena veřejná 
soutěž na dodavatele, vybrán dodavatel, zároveň bylo zažádáno o dotaci  
v programu MŠMT ČR (Rozvoj výukových kapacit mateřských a základ-
ních škol zřizovaných územně samosprávnými celky). V současné době 
byly provedeny přípravné práce přímo na místě akce, vybraný dodavatel 
si převzal staveniště a byly zahájeny kroky vlastní realizace stavby. Již je 
hotová základová deska a začíná se stavět budova nového pavilonu. Vyro-
zumění ohledně dotace, zda jsme s žádostí uspěli či nikoli, bude sděleno 
do 31. 3. 2016.
2) Stavební úpravy v objektu Hřbitovní 735 pro vybudování stanice 
Policie ČR 
Jedná se o přestavbu jedné poloviny objektu (západní část, přiléhající 
k přednímu parkovišti) z původního nákupního střediska na služebnu 
Policie ČR, dle projektové dokumentace vypracované v červnu 2010.  
V současné době je vypsáno výběrové řízení na dodavatele stavby s před-
pokladem zahájení vlastních stavebních prací v květnu 2016.
3) Pokračování rekonstrukce objektu ZUŠ
Po provedení drenážních a sanačních prací suterénních zdí, které pro-
běhly v loňském roce, se letos uskuteční oprava a rekonstrukce střešního 
pláště a fasády celého objektu. Připravuje se vyhlášení veřejné soutěže na 

dodavatele. Bylo snahou i na tuto akci získat dotaci z nějakého programu, 
ale žel není vyhlášen žádný dotační program, na který by se mohla jed-
na či druhá akce napasovat. Ano, existují dotační tituly, ale na zateplení 
fasád, které se týkají energetických úspor příslušných objektů. V našem 
případě však nelze tyto dotace využít, neboť po vzájemných jednáních 
bylo dohodnuto, že je snahou zachovat a dochovat ráz stávajícího objek-
tu s jeho značnou členitostí a profilací fasády. Krom fasády a střechy se  
u objektu ZUŠ bude dále pokračovat s pracemi kolem objektu – vrchní  
a spodní zahrada, zahradní pódium, příjezd, plot, atd.
4) Chodníky 
Dokončení chodníku Kralupská, úprava části chodníku u obj. čp. 43 
(proti kadeřnictví), oprava chodníku mezi ul. Letecká 426 a Kolonie 411 
včetně opravy schodů u čp. 426.
5) Kanalizace v ulici U Krytu a vodovod i kanalizace v části ulice Vl-
tavská
U obou akcí se čeká na vyjádření poslední, velmi důležité organizace – 
Středočeské vodárny. Poté budou příslušné dokumenty a žádosti předá-
ny stavebnímu úřadu k předepsanému řízení. Následně dojde k vyhlášení 
výběrových řízení pro obě stavby a k samotné realizaci. Vzhledem k nut-
ným zákonným lhůtám předpokládáme realizaci v letních měsících.

Dále probíhají, nebo budou probíhat i další akce, které jsem zde zatím 
nezmínil. Ty budou případně předmětem dalších následných informací 
spolu s popisem postupu prací na akcích výše uvedených. 

Jiří Lain, předseda investiční komise

MĚSTO LIBČICE NAD VLTAVOU
a

 

Plán mobilního svozu 
nebezpečných složek komunálního odpadu 

pro město Libčice

čtvrtek 14. dubna 2016, od 16:00 do 18:00

Fyzické osoby mohou v tomto časovém rozmezí ode-
vzdat ZDARMA tyto nebezpečné odpady:

• zářivky a výbojky
• autobaterie a monočlánky
• vyjeté oleje a použité olejové filtry, vč. obalů
• použité fritovací oleje
• barvy a laky, včetně obalů
• kyseliny, rozpouštědla, čističe a další domácí chemii
• nádobky od sprejů
• staré a nepotřebné léky

od 16:00 - 16:40 hod. Letky – křižovatka ul. Letecká
 s ul. k Přívozu - proti bývalé 
 samoobsluze
od 16:45 - 17:30 hod. Libčice - náměstí Svobody
od 17:35 - 18:00 hod. Pozor - změna stanoviště:
 Chýnov - sídliště Pod Saharou
 (parkoviště v prostoru bývalé kotelny)



KRALUPSKÝ MOST
Masarykův most přes řeku Vltavu v Kralupech slaví letos 90 let od 
počátku stavby. Je to nám všem dobře známá a hojně využívaná 
stavba, která začala na jaře roku 1926 a v některých ohledech byla 
technicky unikátní pro zvolené technologie stavby. Již při jejím 
povolování bylo do podmínek stavby dáno vodohospodářskou 
komisí, že z důvodu vysoké hustoty vodní dopravy nesmí být pi-
líře mostu umístěny v řečišti. Dnes můžeme na tehdejší vysokou 
hustotu vodní dopravy jen vzpomínat.
Projektantům, pod vedením Ing. Dr. techn. Jarolíma Farského, ne-
zbylo nic jiného, než přepracovat původní návrhy a umístit pilíře 
hlavního oblouku na oba břehy. Jejich vzdálenost je 80 metrů. Ta-
kové řešení si vyžádalo ovšem dosti značnou výšku střední části 
mostu. Problémy nastaly i se založením pilířů. Předepsáno bylo 
dostat se až na tvrdé podloží, které se nacházelo v hloubce 11 met-
rů. Z důvodu prosakování vody do jam pro budoucí pilíře se tehdy 
jevilo jako vhodné provádět výkopy v obdélníkových betonových 
kesonech bez dna. Kesony postupně klesaly svou vahou hlouběji 
v závislosti na jejich poddolování. Prosakování vody se zabránilo 

vyšším tlakem vháněného vzduchu z povrchu. Aby nebyl vzduch 
pro dýchání v kesonech znehodnocován spalinami, bylo zde pou-
žito elektrické osvětlení. Do kesonu se sestupovalo tzv. ocelovými 
vzdušnicemi válcového tvaru. Přes ně se dopravoval vytěžený ma-
teriál i dělníci. Při výstupu na povrch sloužily jako dekompresní 
stanice pro vyrovnání tlaku s tlakem na zemi. 
Celou stavbu tehdy pozdržela povodeň, která dle dochovaných 
materiálů začala 14. června 1926. Výkopové jámy byly zcela zapla-
veny. Zhroucení jam zabránilo již hotové pažení. Po povodni došlo 
k vyčerpání vody a pokračování ve výkopech. Poté došlo postup-
ně k založení dna pod pilíři po vrstvách z předepsaného materiálu  
a výstavbě pilířů. Na to postupně navazovala stavba celého mostu, 
jeho ukotvení do břehů a výstavba silnice na obou stranách řeky. 
Stavba byla dokončena v roce 1928, kdy byl most po provedení 
předepsaných zkoušek otevřen pro veřejnost. Po otevření byl most 
považován za moderní, nejhezčí a nejpozoruhodnější stavbu ve 
střední Evropě. Dnes je považován za technickou památku, kde se 
uplatnily na tehdejší dobu různé nové technologie.

Jaroslav Čermák
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06. 4.  Ruční práce
13. 4. Odpoledne s anekdotou
20. 4. Program dle dohody
27. 4. Procvičování paměti

Bruen,K.: Vraždy na molu, BB/art 2012
Castillo, L.: Motlitba za mlčení, MOBA 2016
Mankell, H.: Firewall. Případy komisaře Wallandera, HOST 2016
Mitchell, D.: Atlas mraků, MF 2012
Petterson, L.: Kautokeino, krvavý nůž, Garamond 2016
Kahoun, J.: O mašinkách. Pohádky o kolejích, Albatros 2012
Mašinky: leporelo, Albatros 2015
Nauman, P.: Pohádky o mašinkách, Paseka 2010
Peppa a mašinka, Egmont
Uhlířová, J.: Jak mašinka Růžena nezůstala stát na druhé koleji, Baset 2015

Šárka Sekerová

UKLIĎME LIBČICE
Stejně jako v minulých letech i letos se uskuteční celostátní 
dobrovolnická akce Ukliďme Česko, do které se již tradičně 
zapojují i obyvatelé naší obce. Akce se letos uskuteční v sobo-
tu 16. 4. od 10:00. Na úklid jsou vybrány zatím dvě lokality: 
oblast u ZUŠ a Chýnovský háj. Sraz účastníků bude před obec-
ním úřadem, kde budou k dispozici pracovní rukavice a pytle 
na odpady.
Po skončení akce bude společné opékání buřtů na náplavce.
Další detaily budou na webu města.
Těšíme se na velké i malé dobrovolníky!

Za komisi ŽP, Vít Penížek 

VIDĚT A BÝT VIDĚN
Nezapomínejte při chůzi po silnicích používat reflexní prvky. Vidět a být 
viděn je stále platné základní pravidlo bezpečnosti v silničním provozu. 
Řada dopravních nehod, kdy řidič zraní, anebo usmrtí chodce,  je právě 
způsobena nedodržováním tohoto pravidla. Většinou se řidiči shodují na 
tom, že chodce neviděli vůbec, nebo jej zaznamenali příliš pozdě na ja-
koukoliv reakci pro zabránění střetu. 
Přitom stačí tak málo.  Viditelnost chodců lze zvýšit několika způso-
by. Pomocí vhodně zvoleného barevného oblečení, nášivek či doplňků  
z fluorescenčních nebo speciálních reflexních materiálů.  Nejhorší vari-
antou  je obléknout si na noční putování  po silnici černé oblečení bez 
jakýchkoli reflexních bodů.
Možná bychom si mohli vysvětlit rozdíl mezi fluorescenčním a reflexním 
materiálem:
Fluorescenční  materiál zvyšuje  viditelnost za denního světla a za sou-
mraku,  ale ve tmě svou funkci ztrácí. Nejčastěji se používají barvy zelená, 
oranžová a jasně žlutá.
Naproti tomu  reflexní materiál odráží světlo v úzkém kuželu zpět ke 
zdroji a to až na vzdálenost 200 metrů, a tím pádem výrazně zvyšuje vi-
ditelnost za tmy. Reflexní materiál je v noci vidět na 10x větší vzdálenost 
než modré nebo černé oblečení.
Chodci, nezapomeňte, že ve vlastním zájmu a  podle platného zákonné-
ho ustanovení jste povinni mít na sobě při chůzi na komunikacích mimo 
obec  odpovídající bezpečnostní  prvky, a to ať ve formě již zmiňovaných 
nášivek na oblečení nebo přenosných reflexních pásků. Z praxe vidím, 
že toto  není  chodci příliš bráno vážně a toto zákonné ustanovení zatím 
většina z vás nedodržuje.

Jaroslav Čermák

Foto: Hannah Bartíková
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OTEVŘENÁ ZAHRADA
Blíží se již osmý ročník sborového festivalu Otevřená zahrada. Novinkou 
tohoto ročníku je předprodej zvýhodněných vstupenek pro seniory.  
V období od 2. do 13. 5. pro ně budou připravené k zakoupení v městské 
knihovně kdykoli během hodin pro veřejnost. (Otevírací doba knihovny 
visí na http://www.libcice.cz/instituce/knihovna.html). O programu 
vás budeme podrobněji informovat v příštím čísle nebo průběžně na 
www.libcickekrizovatky.cz.

Rád bych krátce informoval o tom, co plánujeme v libčické „zušce“ bě-
hem dubna. Čeká nás obvyklá série veřejných koncertů, z nichž vás asi 
nejvíce bude zajímat ten libčický, který připadne na čtvrtek 21. dubna.
11. 4. Horoměřice – 18:00
18. 4. Horoměřice – 18:00
20. 4. Velké Přílepy – 17:00
21. 4. Libčice – 18:00
Během března se náš taneční obor a pěvecký sbor pečlivě připravoval na 
účast v soutěžích a mimo jiné proběhl 31. března již tradiční Učitelský 
koncert, který naše škola pravidelně pořádá.
Do konce školního roku chystáme mnoho akcí, jako např. hudební fes-
tival Přílepské ladění, taneční workshop Libčice nad Vltavou – město 
tance, červnovou Zahradní slavnost nebo prázdninové umělecké dílny.
O všech těchto akcích budeme včas informovat, ale pro „nedočkavce“ 
jsou přesné termíny k dispozici na našem webu: www.zuslibcice.cz.
S přáním hezkých jarních dnů                                                   Vladimír Kliment

ZÁPIS 
Dne 8. 3. 2016 proběhl zápis do mateřské školy, ke kterému přišlo celkem 
58 uchazečů, přijmout může mateřská škola v současné chvíli pouze 39 dětí. 
Z uchazečů, kteří nebyli přijati, bylo 8 těch, kteří splňují všechny podmínky 
pro přijetí, ale nebyli přijati pouze z kapacitních důvodů. Dále pak nebyli 
přijati uchazeči z důvodů nedodržení základní podmínky očkování, neměli 
trvalý pobyt v Libčicích nad Vltavou, nebo nedovrší tří let do začátku da-
ného školního roku. 
Všechny tyto žádosti budou postoupeny do dodatečného zápisu, který pro-
běhne pravděpodobně v srpnu a při kterém budou zapisovány děti do nově 
postaveného pavilonu. Vzhledem k rozšířené kapacitě věříme, že budou 
pak uspokojeny téměř všechny žádosti. Samozřejmě i v dodatečném zápisu 
se bude postupovat dle kritérii pro přijímání dětí do MŠ a ani tehdy není 
možné nedodržení základní podmínky očkování, která je určena zákonem. 
Dobrou zprávou pro rodiče jistě je, že budeme schopni přijmout i děti, kte-
ré nedovrší tří let do začátku daného školního roku, ale do konce kalendář-
ního roku.                                                                  Zdeňka Frantová, ředitelka MŠ
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LYŽAŘSKÝ VÝJEZD REJDICE 2016
Dne 5. 3. 2016 žáci 6., 7., 8. a 9. třídy vyjeli s panem učitelem tělesné 
výchovy Mgr. Michalem Šestákem a ředitelkou školy Mgr. Drahomí-
rou Raveane na dlouho očekávaný lyžařský výcvik do Rejdic. Rejdice 
jsou menší lyžařské středisko v malebném horském prostředí nedale-
ko Tanvaldu v Jizerských horách.
Byli jsme ubytováni v horské chatě Panorama společně se základní 
školou z Berouna a vznikla tak příjemná spolupráce. Některé akce 
jsme plánovali a realizovali společně. Panorama je typická horská cha-
ta, kde se „zastavil“ čas a okamžitě v nás evokovala vzpomínky na kul-
tovní film Sněženky a machři. Podmínky na lyžování a snowbording 
byly nad naše očekávání. Sjezdovka v bezprostřední blízkosti chaty  
s dvoumístnou lanovkou byla sice uměle zasněžována, ale v úterý nám 
během celodenního sněžení přibyla čerstvá sněhová nadílka.
Všichni účastníci výcviku se zdokonalili v jízdě na lyžích nebo snow-
bordu. Největší radost však máme z těch žáků, kteří na lyžích a snow-
bordech stáli poprvé a odjížděli s pocitem, že jsou z nich již zdatní 
lyžaři nebo snowbordisté. Zpestřením pobytu byla soutěž o originál-
ní sněhovou sochu, beseda se záchranářem horské služby, tématické 
přednášky, promítání filmů z horského prostředí, pěší výlet na roz-
hlednu Štěpánka a v neposlední řadě závěrečná diskotéka. Na konci 
pobytu si tak všichni zasloužili diplom a malou odměnu. Diplomy  
a sladké odměny se však rozdávaly také za soutěž ve slalomu. 
Jsme rádi, že se výjezd do Rejdic vydařil, přálo nám počasí, vznikla 
nová přátelství a děti zažily mnohá dobrodružství. Získaly dovednosti 
a načerpaly nové zkušenosti. Během všech společných akcí naší ško-
ly se snažíme zlepšovat vztahy mezi dětmi různého věku tak, aby i ve 
školním prostředí fungoval vzájemný respekt, tolerance a kamarád-
ství. Během letošního lyžařského výcviku to naše děti dokázaly na sto 
procent a vytvořily pohodový kolektiv.            Mgr. Drahomíra Raveane

VELIKONOČNÍ JARMARK V ZŠ
Mnozí máme příchod jara spojený s oslavami Josefa a s Velikonocemi. 
Velikonoční jarmark v základní škole, který se konal zrovna na Josefa, 19. 
března, to obojí propojil přímo dokonale. Jen to stále očekávané sluníčko 
se schovalo za mraky, ale jinak nic nebránilo tomu, aby se školní zahrada 
proměnila v jarmark se vším všudy.
Zahrada rozkvetla stánky s velikonočními věnečky, košíčky, beránky, za-
jíčky, ptáčky a kraslicemi. Nutno podotknout, že vše v té nejvyšší pro-
fesionální kvalitě. Těžko uvěřit, že se jednalo o výrobky dětí a jejich pe-
dagogů, kteří se ve svém volnu postavili vedle svých svěřenců do stánků 
a ochotně zájemcům nabízeli a vysvětlovali, jak které dílo vzniklo. Ne-
chyběla možnost vlastnoručně si uplést pomlázku či namalovat kraslici  
a přitom klidně ochutnávat dobroty ze školní kuchyně v podobě křeh-
kých mazanců a velikonočních beránků. To vše za doprovodu veselých 
lidových písní v podání Pražského pouťového orchestru a vydatné pomo-
ci rodičů pana Ponáhla a paní Loskotové a Belyušové, kteří se ochotně na 
přípravě jarmarku podíleli.
Příjemná atmosféra, kterou jsme na školní zahradě zažili již poněkolikáté, 
a tak už to pomalu považujeme za samozřejmost. Ona to ale zase taková 
samozřejmost není, když si uvědomíme, kolik volného času nad rámec 
běžné výuky a kolik trpělivosti tomu musí naši pedagogové věnovat. Za-
slouží si náš velký obdiv a dík za to, že nejen učí a vedou děti k zachování 
hezkých českých tradic, ale nelitují svého volna k tomu, aby to připomněli 
i nám, dospělým.                                                                         Hannah Bartíková

Foto: Pavel Bartoš
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KDYŽ DOJDE NA ROZVOD, III. DÍL
Asi nejtěžší na celém rozvodu bývá rozhodování o budoucnosti nezleti-
lých dětí. Rodiče, kteří žijí spolu „na hromádce“, mají tu výhodu, že jejich 
počínání stojí zcela mimo zájem státních institucí, pakliže se na péči do-
káží poklidně dohodnout. Navíc se mohou domluvit na téměř jakémkoli 
režimu. Na základě svých zkušeností vřele doporučuji této příležitosti vy-
užít a dohodnout se. Důvod, proč někteří rodiče jdou raději se svým ná-
vrhem na soud, bývá prostý. U soudu mají naději, že prosadí svůj návrh ve 
všech bodech. Mediace naopak není vhodná aréna pro spor s výsledkem 
„všechno, nebo nic“. Každý z rodičů má velkou šanci dosáhnout dohodou 
ochrany svých klíčových zájmů, ale jinde se zase musí něčeho vzdát, tře-
ba části svého pohodlí. Pokud je pro otce třeba důležité, aby po rozvodu 
dětem zůstala stejná škola, jakou navštěvovaly doposud, znamená to, že 
bude matce více pomáhat s doprovodem dětí do/ze školy nebo že jí bude 
pravidelně přispívat na pronájem bytu v lokalitě, kde jsou vyšší ceny ne-
movitostí, ale kde se tato škola nachází. 
Rodiče, kteří jsou manželé, k opatrovnickému soudu musí, ať se jim to líbí 
nebo ne, protože bez pravomocného rozhodnutí o úpravě poměrů k ne-
zletilým dětem je soud nerozvede. Tito rodiče mají sice také možnost se 
domluvit a soudu předložit svou dohodu, ta však již musí vycházet z litery 
zákona, aby ji opatrovnický soud schválil. To znamená, že režim péče musí 
spadat pod institut společné, střídavé nebo výlučné péče. Jaký je v tom 
rozdíl?
Společná péče o dítě je spíše výjimečná, protože zachovává de facto stej-
né podmínky pro výchovu, jaké existují za normálního soužití partnerů. 
V tomto případě však u partnerů rozvedených. V praxi to vypadá tak, že 
rodiče žijí v jednom domě, i když třeba v oddělených bytových jednot-
kách a pečují o dítě tak, jak je to obvyklé u úplných rodin. Soud v takovém 
případě neupravuje styk rodičů s dítětem ani výživné a vše ponechává na 
spolupráci a domluvě rodičů. 
Jakýmsi protipólem společné výchovy je institut výlučné péče. Jde o tako-
vé uspořádání, kdy dítě žije s jedním z rodičů a s druhým má soudem urče-

ný rozsah styku. V posledních letech soudy svými rozhodnutími zlidštily 
tento druh péče tím, že pravidelně poskytují druhému rodiči tak zvaný 
rozšířený styk. Díky tomu si může dítě užít druhého rodiče i ve všedních 
dnech a zažít jeho běžnou denní rutinu, což dítěti dává daleko reálnější ná-
hled na život svého rodiče, než tomu bylo dříve, když styk druhého rodiče 
býval omezen pouze na každý druhý víkend. Na rozdíl od mnoha západ-
ních zemí je v České republice zachována rodičovská zodpovědnost obou 
rodičů i v případě, že je dítě svěřeno do výchovy jednoho. Ačkoli tedy dítě 
žije trvale s jedním rodičem, v rozhodování o podstatných záležitostech 
jako je výběr školy, souhlas k lékařským zákrokům apod. se musí oba rodi-
če dohodnout, jinak je akt jednoho, např. zápis do školy, neplatný. 
Třetím způsobem, jak pečovat o děti po rozvodu/rozchodu rodičů je hoj-
ně diskutovaná střídavá péče. Jelikož v České republice teprve dorůstají 
první děti, které prožily své dětství a dospívání tímto způsobem, zůstává 
střídavá péče stále obestřena tajemstvím a obavami. Z hlediska psycholo-
gů je hlavní předností střídavky zachování důvěry dítěte, že o něj oba rodi-
če mají zájem a účast na reálném životě obou rodičů. Z hlediska práva jde 
zase o promítnutí rovnosti obou rodičů ze zákona do praktického života. 
Jelikož je rovnost a zákaz diskriminace jednou z hlavních zásad moderní-
ho zákonodárství, není divu, že dnes soudcové „sekají střídavku jako Baťa 
cvičky“. Naopak v západních zemích, kde střídavka existuje déle, vznika-
jí podrobnější psychologické studie také o jejích negativních dopadech  
a soudy jsou dnes v jejím nařizování obezřetnější. 
Ať už si rodiče zvolí jakýkoli režim, je dobré, když rozhodování zůstane  
v jejich rukou. Jakmile totiž předloží soudu svůj návrh, s nímž druhý rodič 
nesouhlasí, „praní špinavého prádla“ se oba nevyhnou. Prakticky jediným 
způsobem, jak dokázat, že jsem lepší rodič, je totiž poukázat na nedostatky 
toho druhého. Dítě svou vlastní hodnotu vyvozuje z úcty a lásky, kterou 
má ke své matce a ke svému otci. Takový spor je málokdy v jeho nejlepším 
zájmu a zanechá na něm dlouhodobé následky. 

Mgr. Michaela Kopalová, rodinná mediátorka

Dne 8. dubna 1906 proběhla v Dolanech ustavující valná schůze míst-
ního včelařského spolku, jeho sídlo však bylo později přeneseno do 
Libčic. Před deseti lety tak slavili libčičtí včelaři opravdu významné 
jubileum – 100 let své existence. Tehdy byla uspořádána výstava, pro-
běhlo slavnostní zasedání, na kterém nechyběli představitelé ústředí 
Českého svazu včelařů a samozřejmé zástupci obce a některých dal-
ších místních organizací. V letošním, opět jubilejním roce, sice místní 
základní organizace (ZO) nepřipravuje žádnou oslavu, ale je na místě 
toto výročí a s ním také činnost zdejších včelařů alespoň připomenout.
Po mnoha letech úbytku, či stagnace členstva, zaznamenala libčická 
ZO, která sdružuje včelaře z Libčic, Turska, Dolan a Debrna, v uplynu-
lém roce konečně zase rozšíření členské základny, a to docela výrazně. 
Zřejmě to koresponduje s patrným celospolečenským oživením „vče-
lařského povědomí“, protože včely resp. včelaření se opět stává i pro 
některé mladší osoby zajímavou doplňkovou činností a zpestřením ži-
vota, mj. také relaxací a možností vnímat přírodu opravdu zblízka. Do 
letošního roku tak ZO vstoupila s 20 členy, kteří celkem obhospoda-
řují téměř 130 včelstev. Je velmi pozitivním zjištěním, že letošní před-
jarní vyšetření na varroázu dopadlo pro zdejší organizaci velmi dobře, 
takže bezprostředně není nutné včelstva léčit. Svědčí to mj. o poctivém 
vedení a ošetřování včelstev v uplynulé sezoně a zřejmě obecně o men-
ší invazi tohoto škůdce v minulém roce. 
V nedávném období jsme zaznamenali nepříjemnou včelařskou nebo 
spíše medovou kauzu v souvislosti se zjištěním antibiotik v komerčně 
prodávaném medu od společnosti Včelpo. Do medu prezentovaného 
jako „český med“ byl přimíchán med z Ukrajiny, což je stále předmě-
tem vyšetřování, jak a proč k tomu došlo. Navíc nebyl řádně vyšetřen, 
když obsahoval zbytkové dávky antibiotik po léčení. Budiž řečeno, že 
v ČR se léčení včelstev antibiotiky vůbec neprovádí. Je to velmi nepří-

jemné zjištění, neboť český med se pyšní dodržováním přísnějších no-
rem, než jsou normy EU. Budování takové pověsti stojí mnoho let vel-
kého snažení, ovšem potom se dobrá pověst díky jednomu prohřešku 
ze dne na den ztratí. Je to škoda.
Český svaz včelařů, který má nyní nové vedení, teď jistě udělá vše pro 
nápravu. Na pozadí této záležitosti je možno opět připomenout, že 
kvalitní med lze získat nejspíše přímo od včelaře, nejlépe tedy od tako-
vého, kterého známe, ke kterému a jeho včelařskému provozu máme 
důvěru. Tedy jako máme svého lékaře či daňového poradce, mějme 
svého včelaře-medaře. Platí to jistě i v našich libčických podmínkách, 
libčičtí včelaři produkují ponejvíce květové medy z řepky a akátu, ně-
kteří jej též pastují a jeho kvalita je zaručená.
Libčičtí včelaři tedy své 110. výročí nijak zvlášť neslaví, ale rádi by, aby 
se vědělo, že po generace ctí dobrou tradici svých předků a snaží se ji 
zachovat pro generace příští.

Ing. Kamil Kaulich
za ZO ČSV Libčice nad Vltavou

110 LET VČELAŘSKÉ ORGANIZACE V LIBČICÍCH



 - 10 -

František Bílek je znám jako velmi všestranný umělec – je autorem mnoha 
soch a plastik, kreseb, maleb a grafických listů, ilustrací i knižních vazeb, ná-
bytku, keramiky i jiných užitných předmětů a v neposlední řadě i architekto-
nických návrhů. Jeho nejvlastnější tvorbou, po které nejvíce toužil a kterou 
se asi i nejvíce proslavil, byla ale monumentální plastika. Bohužel k realizaci 
těchto vytoužených děl se dostával jen omezeně, protože zakázek na veřejné 
pomníky, které mu byly svěřeny, nebylo mnoho. Z vlastních prostředků sice 
vytvořil několik monumentálních prací (soubor Budoucí dobyvatelé, po-
mník Komenského, výzdoba chrámu sv. Václava v Praze, Modlitba nad hroby 
na chýnovském hřbitově u Tábora atd.), ale i zde byl limitován svými mož-
nostmi při nutnosti uživit rodinu, protože nikdy v životě nedostával žádný 
stálý plat, vždy byl umělcem na volné noze.
Jednou oblastí, kde se mohl rozmáchnout a do určité míry své sny o monu-
mentálních dílech realizovat, byla funerální plastika. Jak k tomu uvádí Bílkův 
švagr Vilém Nečas v teprve nyní vydané knize vzpomínek: „Tato jeho příleži-
tostná díla náležejí k nejkrásnějším dílům hřbitovního, funerálního umění a zau-
jímají i v Bílkově tvorbě místo svrchovaně důležité a význačné… Toto hřbitovní 
umění bylo Bílkovu srdci blízké. Nikdo nebyl povolanější a způsobilejší, aby hovo-
řil o životě na prahu smrti, aby výtvarně meditoval o tomto tajemném přechodu.“ 
(V. Nečas: Bílek. Svědectví o bratru Františkovi)
Bílkovy hřbitovní pomníky tak tvoří významnou část jeho díla, ale tím, že 
nejsou koncentrovány na jedno či několik málo míst, jsou z větší části málo 
známé. Oficiální soupis Bílkovy funerální tvorby uvádí celkem 65 plastik  
(z toho nejméně jedna již neexistuje) roztroušených po 38 hřbitovech, mezi 
něž patří i dva hřbitovy v Libčicích nad Vltavou, které původně zdobily hned 
tři Bílkovy plastiky.
Na katolickém hřbitově na hrobě rodiny Fischerovy byla v roce 1908 umís-
těna velká (250 cm vysoká) kamenná plastika Krista, podle nápisu na dolní 
části též nazývaná „Náš přítel spí, jdu jej ze sna probudit“ (viz Janovo evan-
gelium, vzkříšení Lazara), doplněná nízkou architekturou z cihel a původně 
bronzovými lampami, které se nedochovaly. V hrobě je pochován Ing. Ka-
rel Fischer (1844–1908), jeho žena Antonie, rozená Nykendajová (1848–
1906), a některé z jejich dětí, kterých měli celkem jedenáct.
Další dva Bílkovy náhrobky byly později umístěny na evangelickém hřbitově 
na hrobech synů Karla Fischera:
• V roce 1923 byl na hrob rodiny Ing. Václava Fischera (1885–1959) umístěn 
kamenný reliéf (220 x 109 cm) znázorňující postavu muže a ženy v oblacích 
„Bože, jen v Tobě jest věčné shledání“ (tento nápis je umístěn na reliéfu na-
hoře). Na podstavci reliéfu je pak typickým Bílkovým písmem vyvedeno: 
ANTONIE KUČEROVÁ, JOSEF KUČERA, RODINA ING. VÁCLAVA 
FISCHERA. (Antonie Kučerová, rozená Fischerová, byla sestra Václava.)
• V roce 1937 byla na hrob JUDr. Antonína Fischera (1894–1937) umístěna 
bronzová plastika „Nářek proroka“ (250 x 80 x 80 cm), znázorňující proroka 
Jeremiáše, jak na znamení smutku trhá své roucho: stojící prorok v dlouhém 
šatě a prostovlasý, se zachmuřenou tváří pootočenou doprava, zvedá obě ruce 
vysoko nad hlavu a chystá se roztrhnout své roucho. I když na plastice dole 
byl vyveden nápis „Nářek proroka“, od kterého je název plastiky odvozován, 
v literatuře je tato plastika (od níž se dochoval sádrový model, dnes umístěný 
ve sboru CČSH v Úpici) nazývána též „Jeremiášův pláč“ nebo „Jeremiáš trhá 
roucho na znamení smutku“. 
Zatímco hrob Karla Fischera zůstává v majetku jeho potomků, zubem času 
značně poznamenaná socha Krista byla v roce 2006 předána za symbolickou 
jednu korunu do majetku města, které se díky dotaci postaralo o její rekon-
strukci. Tu provedl v roce 2008, u příležitosti 100. výročí úmrtí Karla Fische-
ra, akademický sochař a restaurátor Jan Vích a pečuje o ni dodnes. Plastika 
je dnes ve velmi dobrém stavu a je výraznou ozdobou katolického hřbitova.
Také kamenný reliéf na hrobě V. Fischera na evangelickém hřbitově se nachá-
zí v uspokojivém stavu. 
Bronzová plastika „Jeremiášův pláč“ či „Nářek proroka“ na hrobě A. Fis-
chera se, bohužel, do dnešních dnů nedochovala, protože v roce 1999 byla 
vandalsky zničena. Citujme z rozsudku Okresního soudu Praha – západ zn. 
2T 454/2002-735 z roku 2003: „Obžalovaný D. V. (nar. 1980)… se uznává 
vinným, že společně s dalšími spolupachateli v době od 4. 9. 1999 do 14. 9. 1999 
odcizili z evangelického hřbitova v obci Libčice nad Vltavou bronzovou sochu 
„Nářek proroka“, rozbili ji na kusy a odevzdali ve sběrně druhotných surovin  
v obci Dřetenice, poškodili podstavec sochy a způsobili tak škodu odcizením ve výši 
1 050 000 Kč a poškozením ve výši 9 000 Kč.“ Rodinu zastupoval PhDr. Jan 
Fischer, prvorozený syn JUDr. Antonína Fischera.
Protože pachatel, vedle krádeže Bílkovy plastiky, odcizil nebo se pokusil od-

cizit ještě v pěti dalších případech hliníkové plechy (při posledním pokusu 
o krádež byl v červenci 2000 zadržen), odsoudil ho soud k úhrnnému tres-
tu podmíněného odnětí svobody v trvání 2,5 roku se zkušební dobou čtyř 
let. Zároveň byl povinen uhradit poškozenému J. Fischerovi škodu ve výši  
1 059 000 Kč. Cenu plastiky určil znalec. Pachatel si podle svých slov hodno-
tu sochy neuvědomoval, její hodnotu prý odhadoval maximálně na 50 000 
Kč a ve sběrně za ni utržil něco kolem 6 000 Kč.
Soud v rozsudku konstatoval, že „jednáním obžalovaného společně s dalšími 
osobami pak byla způsobena nejen takto vysoká materiální škoda, ale nepochybně 
došlo i k poměrně velké kulturní ztrátě, neboť se jednalo o bronzový odlitek secesní 
sochy jednoho z nejznámějších sochařů té doby Františka Bílka. Takto způsobená 
škoda je prakticky neodčinitelná“. Spolupachatele se nepodařilo odhalit. Od-
souzený pachatel škodu rodině Fischerově neuhradil. Napsal však omluvný 
dopis, ve kterém projevil lítost a uvedl, že kdyby věděl o hodnotě sochy, tak 
by ji jistě neukradl a nezničil. 
Rozdílný osud tří libčických plastik F. Bílka je celkem charakteristický pro 
současný stav Bílkovy funerální tvorby vůbec. Najdeme zde díla vzorně udr-
žovaná, díla časem zchátralá a opět zachráněná, díla dnes chátrající a čekající 
na záchranu (např. některé hroby na Olšanských hřbitovech, které jsou již bez 
majitele a Správa pražských hřbitovů je nabídla k adopci), i díla zničená díky 
nekulturnosti a snaze o snadné obohacení.
Přestože jsme se poctivě snažili vypátrat historii vzniku a osud děl Františka 
Bílka v Libčicích nad Vltavou, má tato historie dosud svá bílá místa. Neví-
me například, jak se rodina Fischerova dostala do kontaktu s Bílkem, aby ho  
v roce 1908 požádala o zhotovení první plastiky na hrob K. Fischera. Ve vzpo-
mínkách Bílkova švagra V. Nečase se sice objevuje jméno slečny Fischerové, 
která budoucí Bílkovu manželku Bertu a její bratry vyučovala okolo roku 
1900 soukromě francouzštině, ale není nám známo, zda měla nějaký příbu-
zenský vztah k libčickým Fischerům. Naše poznání nebude nikdy dokonalé, 
ale máme stále co objevovat.                                             MUDr. František Kožíšek

(předseda Společnosti Františka Bílka)
Ing. Petr Fischer

(vnuk JUDr. Antonína Fischera, tedy pravnuk zakladatele cihlářské a stavební 
činnosti Fischerů v Libčicích)

JAK SVĚT PŘICHÁZÍ O BÍLKOVY PLASTIKY

Zničená plastika Nářek proroka.                                                Z rodinného alba rodiny Fischerových.
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ÚDRŽBA A ZAKLÁDÁNÍ ZAHRAD, 
VČETNĚ ORIGINÁLNÍHO, RUČNĚ KRESLENÉHO 

PROJEKTU, STAVBA DŘEVĚNÝCH PERGOL 
A ZAHRADNÍCH ALTÁNŮ.

Máme dlouholeté zkušenosti, zaručujeme 
kvalitní, pečlivě odvedenou práci a osobní přístup. 

RNDr. Antonín Kratochvíl & Ladislav Netolický, 
tel. 724 254 048, 604 733 735

Uklidím - zašiji - přešiji
a pomohu s péčí o seniory

608 160 763

PROŘEZÁVÁNÍ STROMŮ
Prořezávání ovocných stromů je poměrně složitá záležitost, která je té-
matem odborníků na sadařství již po mnoho desetiletí, možná i staletí. 
Myslím si ale, že pro naše amatérské potřeby se stačí držet několika zá-
sad. Předně ovocné stromy v zimě prořezáváme ve dnech, kdy nemrzne. 
Odstraňujeme větve nemocné, uschlé a ty, které příliš zahušťují korunu. 
Řez má být pokud možno rovný a hladký. Větev odřízneme tak, aby po 
ní na stromu nezbyl pahýl, který bývá později počátkem nemocí. Od-
straňujeme větve, které směřují dovnitř stromu, letorosty zkracujeme asi 
tak o jednu třetinu nového přírůstku. Co se řezu týče nejvděčnější jsou 
ořešáky, u kterých odstraňujeme jen uschlé větvě, větší řez není většinou 
potřeba. Také třešně a višně jsou na řez méně náročné, korunu většinou 
samy dobře tvoří. U kvetoucích ozdobných keřů je pravidelný řez nutnos-
tí. Každý rok musíme odstranit asi tak jednu třetinu starých větví, nejlépe 
hned nad povrchem země a také všechny suché větve. Bez tohoto zákroku 
keř netvoří nový obrost, který je podmínkou bohaté květní násady.

Ing. Vladimír Urbánek

Nabízí od konce dubna (dle počasí) 
do truhlíků na okna, balkony i do záhonů 

květiny i zeleninu 
přímo ze zahradnictví od pěstitele: 

pelargonie převislé a vzpřímené, 
afrikány v paku po 10 ks nebo v květináči, 

bacopa, plekrantus, petunie, voskovky, 
afrikány koule…

tyčková a cherry rajčata, 
salátové okurky a nakládačky, 

papriky 5 druhů, cukety 

• na přání osázíme vaše truhlíky a nádoby
•po Libčicích dodáme květiny až do domu zdarma

• při nákupu nad 1 200 Kč hnojivo jako dárek 

PRODEJ OD KONCE DUBNA DLE POČASÍ
Prodej po-pá 8:00 - 17:00, so 8:00 - 11:00 

Ve staré cihelně 731 
252 66 Libčice nad Vltavou 

607 016 620, 603 507 838, 777 962 443 
www.zahradnictvikvepo.cz
ponahlo.michal@centrum.cz 

f:zahradnictvikvepo

Měsíčník Libčické noviny vydává MěÚ, nám. Svobody 90, 252 66 Libčice nad Vltavou, www.libcice.cz, podatelna@libcice.cz, IČ: 00241407, evid. č. MK: ČR E 12222.
Šéfredaktorka: Hannah Bartíková (hannah.bartikova@hbart.cz). Redakční rada: Ing. Jiří Slanina, Bc. Jiří Sochor, Ing. Vladimír Urbánek. 

Ilustrace: Jiří Tyller. Za jazykovou správnost zodpovídá: Hana Tyllerová. Grafické zpracování: Ondřej Pellar - Studio Klika. Tisk: Tiskárna Libertas a. s. Praha. Redakce si 
vyhrazuje právo texty redakčně upravovat, popřípadě krátit. Uveřejněné příspěvky nemusí nutně vyjadřovat názory redakční rady a za jejich obsahovou správnost zodpovídají

podepsaní autoři. Náklad 1500 ks, zdarma, roznáška prostřednictvím České pošty do všech libčických domácností. Uzávěrka pro příjem příspěvků vždy k 15. dni v měsíci.
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LENKA MALÍKOVÁ CA ABACA
KRALUPY NAD VLTAVOU

zájezdy k moři i do hor, 
poznávačky, eurovíkendy, lázně, letenky, 

exotická dovolená,
výprodej zájezdů – last minute

obchodní zastoupení cestovních kanceláří: 
Fischer, Blue Style, Čedok, Tip Travel, 

FIRO-tour, Alexandria…a další

Vaše spokojenost – naše výhra!!

Jungmannova 89 (vedle pekařství „U Hrdinů“)
278 01 Kralupy nad Vltavou

Tel: 326 550 480, 604 608 767
l.malikova@eximtours.cz, info@abaca.cz

www.abaca.czabaca.cz

F  STÁNEK U ŘEKY  C
nabízí 23. dubna 2016 od 14:00 grilované maso, ryby, klobásky a opékání buřtů.

Pro dobrou náladu zahrají oblíbení RUMTORÁDI.
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NABÍDKA 
PRACOVNÍCH MÍST

KOEVER CZ s.r.o.
LIBČICE NAD VLTAVOU

PŘIJMEME:
PRACOVNÍKY PRO OBSLUHU STROJŮ 

NA VÝROBU PLASTOVÝCH DÍLŮ 
VE TŘÍSMĚNNÉM PROVOZU

POŽADUJEME:
Výuční list

Čistý trestní rejstřík
Dobrá fyzická zdatnost

Spolehlivost
Zručnost
Pečlivost

NABÍZÍME:
Práci v dynamicky se rozvíjející firmě
Zaškolení uchazečům z jiných profesí

Nástupní plat 115 Kč/hod - po zapracování pravidelný nárůst mzdy
+ veškeré příplatky (práce ve svátek, v noci, přesčasy)

+ prémie

Pokud Vás tato nabídka zaujala, zašlete prosím svůj životopis na adresu v.gerzova@koever.de 
nebo volejte 233 004 155, 774 456 432.

Nebudeme-li Vás kontaktovat do tří týdnů od přijetí Vašeho životopisu, byla v prvním kole 
výběrového řízení dána přednost jinému kandidátovi. 
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PNEUSERVIS
Přílepská 1233 Roztoky

Prodej pneumatik a disků všech značek, typů a 
rozměrů. Auto, moto, nákladní, stavební, hobby, 
speciální. Provádíme odbornou montáž a opravy 
pneu na nejmodernějších strojích s nejmodernější-
mi technologiemi. Odborná konzultace při výběru 
nabízeného zboží. Nabízíme uskladnění i komplet-
ních sad kol a jejich servis. Prodej příslušenství. 
Přímé zastoupení prémiových značek pneumatik 
a disků.

KONTAKT:	 Lumír Novotný   774 115 334   lumir.novotny@autohouser.cz                 Bohumil Houser   731 151 341   prodej a servis 220911128

 PRODEJ A SERVIS 220 911 128 www.autohouser.cz

AUTODÍLY
Přílepská 1233 Roztoky

Velkoobchod a maloobchod
Prodáváme široký sortiment náhradních dílů na 
většinu automobilů ve spolupráci se značkovými 
i neznačkovými dodavateli. Naši hlavní dodavate-
lé jsou: AŠ FINANCIAL, AUTO KELLY, APM, ACI, 
ELIT, INTER CARS, MG PARTS, SPEI SERVIS, 
STAHLGRUBER, STUALARM a další. Po dohodě 
zajistíme i originální náhradní díly.
Samozřejmostí je dovoz až do vaší dílny.

KONTAKT:	 Martin Franc  739465534  martin.franc@autohouser.cz Jaroslav Kronečný 731151343
 Tomáš Kukelka 731151337

AUTOSERVIS
Přílepská 1707 Roztoky

Zajistíme pro vás STK včetně měření EMISÍ.
Opravy vozů všech značek.
Mechanické opravy, autoelektrika, servisní prohlíd-
ky po najetých kilometrech, výměny olejů, diagnos-
tika, výměny čelních i ostatních skel, servis klima-
tizace a dezinfekce ozonem, montáž příslušenství 
a zabezpečení vozů, opravy brzd, výměny výfuků, 
opravy podvozků, výměny tlumičů pérování a dal-
ší. Zajistíme pro vás opravu havarovaného vozu 
včetně kompletního zastupování v jednání s pojiš-
ťovnou. Seřídíme geometrii vašeho vozu na nej-
modernějším 3D zařízení. Zapůjčení náhradního 
vozu.
KONTAKT:			Josef Čížkovský  731151334   Miroslav Vejbora  731862462   STK EMISE  233910042   servis@autohouser.cz    www.autohouser.cz


